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Forslag til Inatsisartutbeslutning om at Naalakkersuisut plægges at 

fremsætte forslag til ændring af landstingslov nr. 19 af 30. oktober 

1992 om indførselsafgifter, således at afgifter på kaffeprodukter 

beskrevet i § 1, nr 11 afskaffes.  

(Medlem af Inatsisartut Jens-Frederik Nielsen, Demokraterne)   

Forslag til Inatsisartutbeslutning om at Naalakkersuisut plægges at 

fremsætte forslag til ændring af landstingslov nr. 19 af 30. oktober 

1992 om indførselsafgifter, således at afgifter på teprodukter 

beskrevet i § 1, nr. 12 afskaffes.   

(Medlem af Inatsisartut Jens-Frederik Nielsen, Demokraterne)  

Forslag til Inatsisartutbeslutning om at Naalakkersuisut plægges at 

fremsætte forslag til ændring af landstingslov nr. 19 af 30. oktober 

1992 om indførselsafgifter, således at afgifter på kødprodukter 

beskrevet i § 1, nr. 13-16 afskaffes.   

(Medlem af Inatsisartut Jens-Frederik Nielsen, Demokraterne)   

Forslag til Inatsisartutbeslutning om at Naalakkersuisut pålægges at 

fremsætte forslag til ændring af landstingsloven om indførselsafgifter, 

således at den afgiftsforhøjelse af sukker, lakrids og chokolade m.v., 

som blev indført ved § 1, nr. 1-2, i inatsisartutlov nr. 23 af 18. 

november 2019, tilbagerulles.   

(Medlem af Inatsisartut Jens-Frederik Nielsen, Demokraterne) 



 
Først vil jeg takke forslagsstilleren Jens Frederik Nielsen for gennem punkt 67, 

punkt 68, punkt 69 samt punkt 70, at sætte spørgsmålstegn ved de 

indførselsafgifter, der er blevet normale, og stille et interessant forslag om at 

afskaffe disse for at udligne levevilkårene for befolkningen.  

Først vil jeg udtrykke vores tilslutning til Naalakkersuisuts forelæggelse af 

følgende ændringsforslag: 

“Forslag til Inatsisartutbeslutning om at Naalakkersuisut  pålægges at 

undersøge muligheden for at ændre afgifterne p indførte varer, i 

sammenhæng med den planlagte skatte- og afgiftsreform.” 

Og dernæst har jeg på vegne af Inuit Ataqatigiit følgende bemærkninger. 

Når man ser tilbage i tiden og foretager en undersøgelse, så har den vigtigste 

argumentation for at indføre afgifter på nydelsesmidler været, at man indfører 

afgifter for at bekæmpe den usunde levevis. Selv om sådan en 

afgiftsbelægning har et godt formål, er det uden om enhver tvivil, at den 

rammer lavindkomstgruppen særligt hård, når afgiften ikke har udgangspunkt i 

en grundig forarbejde.  

Aldrig har det været så nødvendigt for løbende at debattere og standse den 

stadigvæk stigende ulighed. Jeg ser meget frem til at vi sammen med den 

nødvendige mod finder på løsninger. For her i landet har vi på alle områder 

hård brug for borgerne. 

Vi husker ligeledes skatte- og velfærdskommissionen efter grundige 

undersøgelser i sin tid udtalte, at afgifter var en dårlige for en mere lighed og 

skal udfases. Dette er en god pointe som vi til stadighed skal have i erindring.  



 
Jeg ønsker at benytte anledningen til at indstille over for andre partier at 

gennemblade Skatte- og Velfærdskommissionens arbejde, fordi den kan give 

gode input til vores indsatser i forbindelse med skattereformen. 

I de seneste år har importen af varer været mærkbart stigende, især som 

følge af de store byggerier. Det viser også, at man er nødt til at revurdere 

nogle af de nye varer. 

Vi kan jo se, at der trænger at blive gjort nogle konkurrencemæssige tiltag 

omkring den højere selvforsyning, som hører med til de gode målsætninger og 

bidrager til højere omsætning. Vi kan måske ved at belægge importen af 

tørfisk med indførselsafgifter, give bedre muligheder for at udnytte vores egne 

tørfisk endnu bedre??   

Koalitionen som blev valgt ind den 6. april i foråret og som først kom i 

arbejdstøjet fra slutningen af maj måned, har så vidt muligt forsøgt at få tid til 

at arbejde med de målsætninger som vi kunne nå i løbet af et halvt år. Vi har 

naturligvis et stærkt håb om at samarbejde med oppositionen i udarbejdelsen 

af en god og velgennemført finanslov. 

Der er nogle ikke ubetydelige arbejdsopgaver, som blandt andet ikke har 

været udført i flere år, og som trænger til at blive undersøgt. Ligesom vi kan 

se det på planerne omkring reformering af skatte- og afgiftsområdet, som vi så 

små kan se er må igangsættes. 

Med disse bemærkninger vil jeg på vegne af Inuit Ataqatigiit takke Jens 

Frederik Nielsen for hans forslag om at fjerne afgiften på sukker, the, kaffe og 

kød og samtidig bemærke, at Naalakkersuisuts ændringsforslag giver gode 

inputs i sagen. 

Og videregiver hermed behandlingen til det relevante udvalg. 


